
پیشکسوت شمشیربازی ایران ره هایاسطو یکی از با گپی  

تاریخ هر ملتی به اسطوره های خود زنده است، شمشیربازی هم از این مقوله جدا نیست. این رشتة مفرح با توجه به تاریخچة غنی خود شاهد 

درخشانی از خود به جا گذاشته است. یکی از این قهرمانان که به واقع باید به او  بوده و کارنامة نیز قلابندرخشش قهرمانان خود در قبل از ا

 است. نتایجی تهران از خودش به جا گذاشت 4791عنوان اسطوره را داد اصغر پاشاپور می باشد که نتایج خیره کننده ای در بازی های آسیایی 

این گفتگو دارای آموزه های متعددی  مدال بازی های آسیایی او را بشکند. 3سب در ایران تا به حال نتوانسته است رکورد ک هیچ قهرمانیکه 

ضمن اینکه شما  و مدیران هیئت ها واقع گردد. ، داوراناست که می تواند مورد استفادة مبتدیان، نوجوانان، جوانان، قهرمانان تیم ملی، مربیان

ی این افتخار دارد که با معرف وبلاگ دنیای پر رمز و راز شمشیربازی. آشنا شوید خلاصه ای از تاریخ پر تلاطم شمشیربازی نیز با می توانید

 ایران انجام داده باشد. شمشیربازی کشور عزیزمان و ارتقای در جهت رشد اندک قهرمانان شایسته خدمتی

 

 ؟و در کجا در چه سنی شمشیربازی را شروع کردیدلطفا خودتان را معرفی کنید و بفرمایید 

را به آقای م. معرف بنده آقای منوچهر شفایی بود که شمشیربازی را در تهران آغاز کردم 4319با سلام. من اصغر پاشاپور هستم. در اردیبهشت 

 احمد اکبری معرفی کردند.

 چرا شمشیربازی را انتخاب کردید و نظرتان در مورد آن چیست؟

، بودند اشتند و بنده را نزد ایشان گذاشتهایستی که آقای شفایی با آقای اکبری دبخیلی مصمم نبودم، و لی به سبب رودر در ابتدا من در انتخابم

 من مجبور شدم این رشته را شروع کنم. اما موقعی به سالن رفتم با برخورد خیلی مناسب آقای آرپاد بارانی، مربی مجارستانی، روبرو شدم و

 شیفتة شمشیربازی شدم.

ر بازیکن فوتبال تیم راه آهن روز به روز دبه عنوان مورد شمشیربازی بسیار مثبت هست، چون پیش از اینکه شمشیربازی را شروع کنم،  نظرم در

حال پیشرفت بودم، آن هم به خاطر آمادگی جسمانی بسیار خوبی که داشتم. اما موقعی که وارد شمشیربازی شدم و شمشیر را به دست گرفتم 
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 محاسنی که در شمشیربازی بود درزیرا  .ین بازی را کردم، حس کردم که شمشیربازی ورزش بسیار کاملی است و از خیر فوتبال گذشتمو اول

افتم. ورزشی که در آن هم ذهن درگیر می شود و هم جسم، ضمن ییک ورزش بسیار پیشرفته تر و مفرح تر  را شمشیربازیمن  !فوتبال نبود

 . خلاصه بگویم که شمشیربازی را یک ورزش خاص به تمام معنی کلمه یافتم.دبدن را نیز کاملا درگیر می کن اینکه عکس العمل های

 بفرمایید؟ بیشتر یباران آرپاد  از

کشور خود در المپیک توکیو مدال طلا گرفته بود و وقتی به ایران آمد به دنبال کسی بود که  همراه با تیم شمشیربازی 4791سال  آرپاد بارانی

همیشه به من می گفت که شما آمادگی جسمانی بسیار بالایی دارید و می توانم خیلی سریع شما را به مدارج  ونتیجة کار خودش را نشان دهد. ا

از  شروع می شد 5ساعت  ما سالن بود و هر روز به من درس می داد، حتی موقعی که تمرینخیلی بالایی برسانم. ایشان مربی خیلی زحمتکشی 

قبل از اینکه کسی به سالن می آمد، به من تعلیم می داد. چیزی که برای من خیلی  5تا  3به سالن بروم و از ساعت  3من می خواست که ساعت 

. و خیلی حیف شد که اجازه ندادند بیش از یک سال ش را خوب می شناختروحیة ورزشکاران خودمهم هست این است که آرپاد بارانی 

 به هر حال باید تکرار کنم که یکی از دلایل شیفته شدن من به شمشیربازی همین آرپاد بارانی بود. در ایران بماند و متاسفانه مرخص شد.

 آیا آمادگی جسمانی فوتبال تاثیر در شمشیربازی شما داشت؟

 ،دمتغییر کرد. ضمن اینکه قبلا عرض کر ی به من می داد، کلا عضلات پای مننبود، ولی نرمش ها و تمرینات خاصی که آرپاد بارانبله، بی تاثیر 

اینکه آمادگی جسمانی قبلی من خیلی به من کمک کرد که این تغییرات زودتر حاصل شود. شما می دانید که هر ورزشی عضلات خاص خود را 

روزی  و که این نرمش ها مخصوص تیم ملی شمشیربازی مجارستان است او عنوان می کردبه من می داد.  ویژه ایهای داراست و ایشان نرمش 

و در زیر پله های آن سالن درس می گرفتم، چون این سالن بسیار کوچک  بدنسازی می کردم تیر فعلی یک ساعت در سالن هفتحدود 

   آمادگی جسمانی مرا شدیدا ارتقا دادند.بود. چیزی که مهم بود این بود که ایشان 

 

 ؟بفرماییداز خاطرات کودکی خود در رابطه با شمشیربازی 

، مخصوصا در آن دوران که سینماها فیلم های تاریخی نشان دارندسوال بسیار جالبی است، چون تمام پسربچه ها یک خاطراتی از شمشیربازی 

خودمان با تیر و کمان و شمشیرهای  می کنم که همیشه با بچه های  محلةموش ناهیچ وقت فر منمی دادند و شمشیربازی جزئی از آنها بود. 

 چوبی شمشیربازی می کردیم و باهم مبارزه می کردیم، و البته هم همدیگر را رعایت می کردیم.
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 حال اگر به عقب برگردید، آیا دوباره شمشیربازی را انتخاب می کنید؟

شمشیربازی را دوباره انتخاب می کنم. منتها امیدوارم که سیستم تعلیم و تربیت در شمشیربازی دچار دگرگونی  ردم،بدون شک، اگر به عقب برگ

مانند من جدا نکنند، تنها به صرف اینکه بگویند ما از ایشان بهتر هستیم. زیرا اگر بارانی می ماند  شود، و یک مربی مثل آرپاد بارانی را از بازیکنی

 شاید من خیلی بیشتر پیشرفت می کردم و نتایج بهتری در مسابقات جهانی می توانستم بگیرم. 

 کار کردید؟ مربیانیبا چه  آرپاد بارانیبعد از 

ر نداشتند. در سالن حضو بطور مرتب پلیسشاغل بودن در  دلیل را داشتم که البته ایشان به شاهپور زرنگار بعد از بارانی افتخار شاگردی استاد

زمانی که در سالن حاضر می شدند به مدت طولانی با من کار می کردند و درس می دادند. بعد از ایشان یک مربی از ارمنستان آمد که در  هرو 

 ارمرحوم بیژن زرنگاز فلوره به من آموزش داد که بد هم نبود و خیلی اثرگذار بود. یک مدت هم با استاد رشتة اپه تخصص داشت، اما چیزهایی 

یوری ا اینکه بالا نبود. ت سطح از شوروی به ایران آمد که مربی زحمتکشی بود ولی از نظر تکنیکی خیلی آناتولی تولاکوف ،کار کردم. بعد از آن

شمشیربازی ایران خیلی حق دارد و سلاح سابر ایران مدیون این مربی قدر می باشد. ایشان فلورة مرا  مربی من شد. ایشان گردن پیچکوف

که من هیچ چیز از شمشیربازی  با پیچکوف شروع به تمرین کردم، تازه فهمیدم وقتی ،طوری ارتقا داد که بعد از قهرمان آسیا شدن من

 دانستم. نمی

 

 ید سلاحی اصلی شما چه بود؟دنفرمو

اینکه همیشه در اپه مقام می آوردم. اما فلوره اسلحة  علی رغم ،من شمشیربازی را با اسلحة فلوره آغاز کردم و شدیدا به این اسلحه علاقمند بودم

 وره شد.تقریبا شبیه فل تخصصی من بود. و جالب است بدانید که تعلیم فلوره رموز خاصی دارد که با اپه و سابر به کلی فرق دارد. اما بعدها اپه

 تان چگونه بود؟ انرابطة شما با مربی

است، چه شاهپور خان بود، چه آرپاد بارانی بود، چه شادروان بیژن زرنگار بود و چه  پدر و فرزندی بودهرابطه من با مربیانم همیشه بصورت 

 مربی بودم. حتی با تولاکوف که خیلی زحمتکش بود.  همیشه مطیع نپیچکوف بود. همیشه یک رابطة بسیار بسیار صمیمی بین ما بود و م

 قبل از انقلاب چگونه بود؟ یسطح مربیگر

نفر بیشتر نبودند، یکی جناب شاهپور زرنگار و دومی مرحوم بیژن زرنگار بود. البته آقای  2مربیان ایران همان طوری که خودتان استحضار دارید 

م در شهرستان ها نیز داشتی هم شمشیربازی آمدند، مربیگری کردند و رفتند. مربیان زحمتکش دیگریهم بودند که مدت کوتاهی به  افضلی
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در خوزستان بود که از نظر شمشیربازی  استوار هاشمی ترکشخصی مانند مرحوم  هم در اصفهان. در هیئت های دیگر طیبی صادق مانند آقای

کرد.  فاده میازی خوزستان استان از هر بازیکن و مربی که پیدا می کرد برای ارتقای شمشیربعاشق شمشیربازی بودند. ایش شدیدا برتر نبودند ولی

 .هم بودند مربیان خارجی مانند آرپاد بارانی و پیچکوف بالاخره،مربیان دیگری هم بودند اما به اندازة کسانی که نام بردم خوب نبودند. 

 کت کرده اید؟در چند مسابقه آسیایی، قهرمانی جهان و المپیک شر

. در بازی های مان و دومی در کانادا برگزار شد، که اولی در آل4799و المپیک مونرال  4792المپیک شرکت کردم. یکی المپیک مونیخ  2من در 

 ا به دست آوردم.بازی کردم. قبل از آن مسابقات قهرمانی آسیا بود که در تهران برگزار شد و در فلوره مقام سوم آسیا ر 4791آسیایی تهران سال 

قیه را حضور ب البته، بوداپست، فرانسه، سوئد بود. نی که یادم هست، مسابقات هامبورگالبته در اپه نگذاشتند بازی کنم! مسابقات قهرمانی جها

ما تنها سالی یک بار  هان شرکت کردم. البته نا گفته نماند که در آن زمانجمسابقات قهرمانی  9تا  5 مطمئنم که در بیش از ذهن ندارم زیرا من

 در مسابقات قهرمانی جهان شرکت می کردیم.

 اولین مدال داخلی و بین المللی شما در چه تاریخی و در کجا کسب کردید؟

ماه بعد مسابقات  2و لامرضا را کسب کردم. غماه بعد از شروع شمشیربازی اتفاق افتاد، که مقام سوم کاپ شاپور  9مدال کشوری من  ولینا

 قهرمانی جوانان کشور بود که در اپه اول و در فلوره دوم شدم.

 

 دمسابقات بین المللی ما بیشتر در ترکیه بود، یک بار در لبنان بود، گاهی در آلمان و گاهی در فرانسه و گاهی انگلیس که کاپ مارتینی بو

دم و شفلوره اکثرا روی سکو بودم. در فلوره حتما اول می شدم اما در اپه گاهی اول می رفتیم. اما در مسابقات ترکیه هم در اپه و هم در  می

اینجاست  در اسلحة فلوره نقره کسب کنم. اصل قضیه در مو جالبی بود توانست نلبنان که مسابقات بسیار سنگی گاهی دوم. در مسابقات بین المللی

 3ران بود که در فلوره و اپه واقعا کولاک کردم و شرایطم در آن زمان طوری بود که باید که اوج بازی های من درخشش در بازی های آسیایی ته

 طلا می آوردم، اما متاسفانه رنگ مدال هایم یک طلا، یک نقره و یک برنز شد.
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 تا به حال کسب کرده اید؟ و مقام چند مدال

سال من چندین مدال می گرفتم. یک بار یادم هست یک سال در مسابقات  متاسفانه تعداد مدال های کشوری را تا به حال نشمرده ام، زیرا هر

سابر تیمی هم شرکت  اپه انفرادی شرکت کردم، در تیمی هم علاوه بر فلوره و اپه در در فلوره و هم در مدال طلا گرفتم هم 5قهرمانی کشور 

 مدال طلا گرفتم. اینها کردم و در همة

برنز کسب کردم. مدال  2و ارزشمند، بازی های آسیایی بوده است که یک طلا، یک نقره و  ممی داشته باشدر مسابقات برون مرزی که مدال رس

 نقرة مسابقات بین المللی لبنان برای من خیلی مهم و ارزشمند بود چون حریف هایم خیلی قدر بودند.

 

 ایی بود؟مدال در چه اسلحه ه 3در مورد مدال های بازی های آسیایی، بفرمایید که این 

 گرفتم، در فلوره تیمی مدال برنز و در اپة تیمی مدال طلا گرفتیم.نقره  مدال در فلورة انفرادی

 مدال شما کسب کند؟ 3بیشر از است توانسته  تا به حالآیا در ورزش های دیگر بازی های آسیایی کسی 

در بازی های آسیایی بگیرد، اما یک بار شندیم که یک نفر توانسته  را تا جایی که من خبر دارم تا به حال کسی نتوانسته است این تعداد مدال

 شمدال بگیرد و لی با ثابت شدن دوپینگ او مدالش را از او پس گرفته بودند. ولی امیدوارم حداقل در دو و میدانی بازیکنان ما بتوانند بی 3بود 

 آسیا بشود ما در همة رشته ها می توانیم پیشرفت کنیم.تعداد مدال کسب کنند. اگر دو و میدانی ما بتواند قهرمان این از 

 لطف کنید در مورد بازی های آسیایی تهران بیشتر توضیح بدهید.

سپس  ،مروز تمرین می کرد 9و هفته ای ماه آن به تنهایی  3ماه در اردو بودم،  9برای بازی های آسیایی تهران واقعا هدفگذاری شده بود. من 

در بازی های آسیایی تهران، باخت تیم فلورة اراحت کنندة من نبا سایر بازیکنان به اردو رفتیم. و یکی از باخت های خیلی  دی همراهعماه ب 3 در

تا برد  3ما به کرة جنوبی بود. در آن مسابقات و در آن بازی مخصوص که از آقای آسادوریان کسی انتظار برد نداشت، ایشان واقعا درخشیدند و 

مساوی کردیم و در ضربه شماری به کره باختیم. و این باخت ما را به رسیدن به سکوی حداقل نقره  8به  8اسفانه با نتیجة آوردند. ولی مت

ولی متاسفانه نشد. ما می توانستیم ژاپن را  ،باختیم، که در این بازی هم بچه ها باید بهتر بازی می کردند 9به  7بازداشت. به ژاپن هم با نتیچة 

 ر نهایت سوم شدیم که بدترین روز من در شمشیربازی هست.بزنیم. و د
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بود.  یبخیلی عجی و باختدر آن بازی نبودم داشتیم، که البته من تایلند  جلوی یک باخت خیلی بدمتاسفانه در مسابقات اپة تیمی ما باز هم 

ازی . بو برافروخته شد ، بسیار ناراحته شدابرابر این تیم آگر د( وارد سالن شد و از باخت ما مسار الماسی )آن زمان سرهنگ بودوقتی تی ابعد

بازی  ه بود،دابل دفیت شد هم که این تیم را شکست دادیم. یکی از بازی ها 5به  41بعدی ما خورد به ژاپن که مرا وارد بازی کردند و با نتیجة 

در بازی  و تمام بازی هایش را برد. و این بازی خیلی خوش درخشیدم در آقای پیروز آدمیت ه من بود. این برد روحیة بسیاری خوبی به ما داد.

برد  2برد من آوردم،  1برد آدمیت آورد،  1که  برد می آوردیم تا بتوانیم طلا بگیریم. 44آخر که در برابر چین قرار می گرفتیم باید حداقل 

 .بگیریمشکست بدهیم و طلا را  1به  42چین را توانستیم تیم  خوشبختانهبرد پرویز الماسی آورد و  2آسادوریان آورد، و 

یا منوچهر شفایی یا حمید فتحی باید طلا می گرفتند، ولی با آن حادثه ای که برای شمشیرباز ژاپنی  چونکهبد آوردیم  هم در سابر انفرادی خیلی

نفع  داورها به بازیکنان ژاپن تغییر کرد و کمی به ارستان منتقل شد، نگاهماتفاق افتاد و شمشیر شفایی در شکم ایشان فرو رفت و ایشان به بی

ند. در نتیجه مقام دوم و سوم انفرادی به ایران رسید. اما در روحیه را نداشت که خوب مبارزه ک آنها گرفتند. ضمن اینکه شفاهی هم دیگر آن

ر آن برهه کسی در آسیا نمی توانست به سابر ایران نگاه رانه تمام بازی های خود را با پیروزی پشت سر گذاشت، زیرا ددیم ایران مقتتسابر تیمی 

 و خیلی قلدرانه اول شدند. چپ بیاندازد.

مهوش شفایی، گیتی محبان، مریم  ها خانم سابقات بانوان که تنها در فلوره بود )زیرا در آن زمان سابر و اپة بانوان هنوز دایر نشده بود(مدر 

ه به بازی بسیار عالی مریم جو با تو ،اوج بازی های تیم ایران در مقابل تیم ژاپن بود .عضو تیم بودند آچاک، ژیلا الماسی و مریم شریعت زاده

دی مهوش شفایی و گیتی در انفرا ضمن اینکه. بدهندژاپن را شکست  ، توانستندنده بودبرد آورد 2برد آورد، ضمن اینکه بقیه نفری  3آچاک که 

های بسیار درخشانی را به نمایش گذاشتند و لی به دلیل باخت به ژاپن با بدشانسی طلا به ژاپن رسید و نقره و برنز به ایران تعلق  محبان بازی

 گرفت.

داخل یک دفتر سررسیدی که داشتم  از مسابقات ماه قبل 9 ندر انفرادی فلوره هم خیلی بد شد. من خودم بازی می کردم. به خاطرم هست که م

و  به ژاپن باختم 1به  5ر آقای فتحی در آنجا نوشتم که من در این تاریخ طلای آسیا را خواهم گرفت. ولی متاسفانه در فینال با نتیجة در حضو

 ایشان طلا را از من گرفت و نقره را به من داد. و تنها یک ضربة سرنوشت ساز طلا و نقرة مرا عوض کرد.

 

 ی مان توضیح دهید؟انفرادی و تیمی بربرگزاری مسابقات ا لطفا در مورد نحوة

ه می شد و از هر دیچنفره  9نفره یا  9مسابقات انفرادی در آن زمان به این صورت نبود که مانند الان حذفی داشته باشد. در دور اول پول های 

. صعود می کردندبه دور بعد نفره چیده می شد و نصف نفرات هر پول  9دور بعد. دور دوم دوباره پول های  به د می کردندعونفر ص 1الی  3 لپو

در مسابقات جهانی که شرکت کننده خیلی زیاد بود، دور به دور نصف نفرات حذف می شدند )به این نوع مسابقات سیستم پولی گفته بنابراین 
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ردیم و رفتیم به پول فینال. کای آسیایی هم از این سیستم استفاده می شد. ما دور اول و دور دوم را بازی در بازی ه تا انتها(. ابتدامی شد، از 

 ضربه ای بود. 5بازی ها  نفر صعود کننده تشکیل می شد. و در فینال هم بصورت دوره ای بازی می کردیم. و 9یعنی دور سوم فینال بود که از 

 

ضربه ای انجام می شد. )هر بازیکن  5بازی  49بازیکن بازی می کردند و یکی رزرو می شد. در مجموع  1نفره بود که  5در مسابقات تیمی تیم ها 

مساوی می شد، ضربه  8به  8برد می آورد برنده می شد. گاهی اوقات که نتیجه  7بازیکن تیم حریف بازی می کرد(. در نتیجه هر تیمی که  1با 

ورت )البته در ص. بین دو بازیکن انتخابی از هر دو تیم برگزار می شدشماری می شد، و در صورت تساوی در ضربه شماری یک بازی به نام باراژ 

 .(گفته می شد "دابل دفیت"که به آن  برای هر دو بازیکن باخت گذاشته می شد ،تساوی در پایان وقت اضافی هر بازی

د فینال ار صبح ت بروس. زیرا در گذشته یک نفر که می خوااستسیستم حذفی فعلی خیلی بهتر از آن سیستم قدیمی  البته باید اعتراف کنم که

تواند ب بازی می کرد تا بعد از ظهر می رسید به فینال. ان موقع هم دیگر نایی برای بازیکن نمی ماند که 5بازی،  5 لباید پشت سرهم در هر جدو

ست که بدانید که برای اینکه بدن سرد نشود، ما مجبور بودیم در طول روز بین دورهای مختلف مسابقه جاجالب این فینال را خوب بازی کند. و

ب سرد و گرم می شد که تاثیر نامطلوبی بدن ما مرتیک درس کوچکی هم می گرفتیم. و  اوقات هم بدن خودمان را بطور مرتب گرم کنیم و گاهی

 روی باز ها می گذاست.

 طح شمشیربازی استان ها و هیئت های مطرح قبل از انقلاب بفرمایید.در مورد س

ب ومتاسفانه در آن زمان سطح شمشیربازی در استان ها خیلی بالا نبود. البته آنها مقصر نبودند چونکه مربی و امکانات نداشتند. اگر مربی خ

که مدیون آقای طیبی بود. آنها  داشتیماصفهان  در خوب بود آن هم در تهران بود، امکانات هم اگر بود مال تهران بود. تنها یک تیم داشتیم

یب شمشیربازی اصفهان همیشه رقو   که واقعا خیلی زحمت می کشیدند پیروز آدمیتو  کیومرث طلوعی آقایان بازیکنان خوبی داشتند مانند

کرد که  . خراسان خیلی سعی میداشته باشندچنان پیشرفتی نمی توانستند آنبه دلیل نبودن امکانات اصلی ما تهرانی ها بود. هیئت های دیگر 

هیئت می رسید. آذربایجان هم بد نبود ولی  8ا به سختی به اینکه تعداد هیئت های م نطور. ضم نهمیهم فارس  وبه جایی برسد، خوزستان 

 دند.بازهم مربی نداشتند. مطمئن باشید که اگر این استان ها مربی می داشتند بسیار عالی می ش

 بعد از انقلاب چه اتفاقی برای شمشیربازی افتاد؟

می آید،  مدنگ تحمیلی یک رئیس تربیت بدنی آمد که آنقدر عملکرد بدی در ورزش ایران داشت که بی نهایت از او بجمتاسفانه بعد از شروع 

دم خودخواه و آرا به نابودی کشاند. یک  ایران،نه تنها شمشیربازی، بلکه کل ورزش  حتی از شدت تنفر اسم او را به خاطر ندارم. این شخص

منطق. و شمشیربازی را صرفا به این دلیل که در مرحلة اول آسیب رسانی دارد و در مرحلة دوم یک ورزش اشرافی است تعطیل کرد. البته  بی

 سال تعطیل کردند. 41ه مدت بربازی را ل از آن زمان نمی دانستم که اشراف زاده هستم و بعد از این جریان متوجه شدم. خلاصه شمشیبمن ق
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البته نا گفته نماند وقتی شمشیربازی دوباره راه اندازی شد، من و آقایان الماسی،  و ما مجبور شدیم این رشته را در این مدت کنار بگذاریم.

 ولین مسابقات قهرمانی کشور بعد از انقلابگذاشتیم و شروع به مربیگری کردیم. به خاطرم هست که در اکنار آسادوریان و سایر دوستان بازی را 

همة زحمت مسابقات هم گردن خود بچه ها بود. من البته بی سابقه بود و یک مسابقات خاصی را برگزار کردیم.  خیلی نفر شرکت کردند که 71

 فت که من خیلی دلم می خواستموش نمی کنم که آقای شاه حسینی که در آن زمان رئیس سازمان تربیت بدنی بود همیشه می گاهیچ وقت فر

 بیایم و به تماشای کار کردن این بچه ها بنشینم. که به سالن شمشیربازی

 

، تنها شمشیربازی نبود، اسب سواری، بوکسو خاطرم می آید که بعد از انقلاب مدتی بعضی ها عنوان می کردند که شمشیربازی ورزش نیست.  به

را تعطیل کردند. به هر حال پس از یک سری درگیری سالن ما را تعطیل کردند و حتی اگر خودمان می خواستیم  شطرنج و حتی بدمینوتن

تیر بود  9حتی آقای طالقانی که در آن زمان دبیر فدراسیون کشتی و مسئول سالن  نمی توانستیم. بصورت جدا برای خودمان تمرین می کردیم

سد هم نمی گذاشتند بکنیم، چه ر نما را مصادره کردند و بردند. یعنی اینکه تمری لمدند و وسایاما آ، نیمک گفت که برویم همان جا تمرین ابه م

 کرد ادیوم امجدیه را آبیاری میتبه مسابقه و برنامه ریزی. و سالن شمشیربازی را بدون اطلاع قبلی غارت کردند. یعنی اینکه کسی که چمن اس

 تعطیل شد.شمشیربازی به این صورت بود که خلاصه . ه بوددیده شدکفش آدیداس شمشیربازی  با

و شمشیربازی دوباره راه اندازی شد. بعد از  شد انتخابفدراسیون  موقت بعنوان سرپرست مرحوم بیژن زرنگارو بعد از جنگ آقای  4399سال 

م که یوتوانم بگ میرأت جه بشدند. این را  اسیون مارمسئولیت شمشیربازی را به عهده گرفتند و رئیس فد مهندس علی رحیمیی آقای تمد

شان ید ار اینکه آقای هاشمی طبا رئیس تربیت بدنی شدند اعاین مرد شمشیربازی را احیا کرد و زحماتی که کشید بر هیچ کس پوشیده نیست. ب

 استعفا دادند و ما از مدیریت ایشان در شمشیربازی محروم شدیم.

تشریف آوردند و رئیس فدراسیون شدند و یک نایب رئیسی به نام آقای محمدزاده آوردند. آقای امیرحسینی  امیرحسینیبعد از ایشان آقای 

اما این وسط آقای محمدزاده شمشیربازی را واقعا از چنگ آقای  ،شخصا انسان بسیار شریف و زحمتکش بودند، و حرف منطق را می پذیرفتند

د فدراسیون ویزا ش ،ن گذشت بر شمشیربازی که همه خبر دارند. فدراسیون شمشیربازیآو  ،شد دش رئیس فدراسیونومیرحسینی درآورد و خا

د نو فرزندش شده بود فیکس تیم ملی و شمشیربازی به واقع در حال نابود شدن بود. بالاخره کل بازیکنان شمشیربازی رفتند و از او شکایت کرد

 ن را گذاشتند کنار و شمشیربازی نجات پیدا کرد. شایو آقای مهرعلیزاده که مرد بسیار شریفی است ا
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 نظر شما در مورد مدیریت شمشیربازی قبل از انقلاب بفرمایید؟

بودیم یشتر نب به بخواهد مدیریت آنچنانی داشته باشد. ما چندتا بازیکن که می دانید که شمشیربازی قبل از انقلاب آنقدر بسط و گسترش نداشت

لی بودیم و کسی نیامد جای ما را بگیرد. ادارة شمشیربازی در آن زمان خیلی ساده بود و با یک بودجة اندک که سال های سال عضو تیم م

مقداری وسایل شمشیربازی وارد کشور می شد و بین هیئت ها پخش می کردند. به هر حال مدیریت در یک جمع کوچک خیلی آسان تر است. 

در سازمان تربیت بدنی وقت خیلی تاثیر داشت، و احترام خاصی در بین سایر ورزش ها داشتیم. و نگاه البته ناگفته نماند که نفوذ تیمسار الماسی 

 به شمشیربازی مثبت بود. 

 

 نظر شما در مورد تیمسار الماسی و پست او در آسیا بفرمایید.

)که آن موقع سرهنگ بودند( که به او کلنل الماسی می گفتند.  کنفدراسیون شمشیربازی آسیا به همت تیمسار الماسی راه اندازی شد

. ضمن اینکه شمشیربازی آسیا با نام ایران رقم می خورد. بعد از ما ژاپن، کرة ت بسیار بالایی داشتندمرئیس کنفدراسیون آسیا بودند و حر ایشان

از نظر مدیریت در آسیا آقایی  ی شمشیربازی آسیا ایران بود و. و کشور اصل، البته گاهی اوقات کرة شمالی هم بودجنوبی، و چین هم بودند

 کردیم.  می

 قلاب شورایی برای ادارة فدراسیون تشکیل شد، لطفا اعضای آن شورا را معرفی بفرمایید. نیادم می آید که بعد از ا

ت بشوند. یاسیون ها باید بصورت شورایی مدیرفدر "وشاورهم فی الامر"بله، یک شورایی تشکیل شد، به این دلیل که گفتند که بر اساس اصل 

از آقایان احمد اکبری، پروزی الماسی، مهندس رادپی، مرتضی خان محمدی، و خودم. عملکرد این شورا در  این شورا متشکل شده بوداعضای 
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ل و متاسفانه شمشیربازی را تعطیو توانستیم باهم خیلی خوب کار کنیم. ضمن اینکه موفق هم بودیم و لی متاسفانه  ودبمجموع بسیار خوب 

 سال تعطیلی را می خوریم. 41کردند. و ما هنوز داریم لطمة آن 

 از چه سالی به مربیگری پرداختید؟

که نوع تدریس چگونه  ،داشتم و همیشه از مربیان خودم خیلی سوال می کردم علاقه ه شمشیربازی می کردم به مربیگریکمن از همان موقعی 

. وده شاست، یا اینکه حرکت بر چه اساسی اجرا می شود، یا اینکه با چه فاصله ای باید اجرا شود و حرکات دست چگونه باید به شاگرد آموخت

. از می دادند دی کهاناگفته نماند که بیژن زرنگار نقش عمده ای در مربیگری من داشت، همچنین آقای شاهپور زرنگار به دلیل توضیحات زی

ه . من از بعد از انقلاب کبود یهمراه با توضیحات بسیار مناسب وبسیار جالب  او طرفی هم پیچکوف خیلی کارهای جالبی به من یاد داد، حرکات

 پس از مجددیگری کردم، بصورت رسمی از آن تاریخ مربیگری را آغاز کردم. و بعد از راه اندازی بشمشیربازی را کنار گذاشتم و شروع به مر

دوره پشت سرهم مربی تیم  2دوباره به شمشیربازی بازگشتیم، چونکه کسی نبود بازی کند. و بعد از آن بالاجبار ما قدیمی ها  ،ساله 41تعطیلی 

ن را آن لبته اید مربیگری من ارتقا پیدا کرد. و فکر می کنم که نتایج بدی هم نداشتیم. اعملی فلوره و اپه شدم، که در اصل از این دوره به ب

 بازیکنانی که از من درس می گرفتند بیشتر باید نظر بدهند، چون خودم که نباید از خودم تعریف کنم.

 

 آیا عملکرد آرپاد بارانی در مربیگری شما تاثیر گذاشته است؟

ر . حتی اگمداوم نتیجه می دهد پشتکار و تمرینهمان طور که گفتم من شمشیربازی را با ایشان شروع کردم. ایشان به من آموختند که 

را من باید چمربی خوبی باشد.  چه رسد به اینکهپیشرفت کند.  می تواند بازیکن او با تمرین مرتب و مداوماما یک مربی خیلی خوب هم نباشد، 

روز با این مرد کار می کردم، و  9این تنها به این دلیل بود که من هفته ای ماه قهرمان اپة جوانان کشور و نایب قهرمان فلوره بشوم!  7در عرض 

بود.  پشتکارتنها و تنها به خاطر  و موفقیت من اجرا می کردم. را بصورت مرتب مادگی جسمانیآرفتم و تمرینات گروز درس می  9 در این

مهم  یزچ د که بتوانید به شاگرد منتقل کنید، ممارست در کار از همهمربیگری این نیست که حتما شما باید تکنیک و تاکتیک خوب داشته باشی

 تر است.
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 شاگردان ملی شما چه کسانی بوده اند؟

که از صفر با او هم  حامد صداقتیودند، وب قدرت رضاییو  فرهاد رضایی، محمد میرمحمدیشاگردانی که در تیم ملی تعلیم می دادم 

او  و روی اعصاب بازیکن ها بود )صدای خنده( و زو بازیکنانی بود که ممارست داشتبود که ج هم شروع کردم، در یک برهه البرز حیدری

 . بازیکن دیگری نداشتم صداقتیتوانست موفق شود. من بیشتر با بازیکنان تیم ملی کار می کردم و بازیکنان جدیدی به غیر حامد  می

 

 در دست آوردهای بازیکن چیست؟ بطور کلی نقش مربی

اد اولیه داشته باشد و کارخانه دیگر مواد اولیه نداشته وکارخانه م یک راستش را بخواهید مربی باید کمی خوشانس باشد. مانند این می ماند که

ل داشتند. کاد اولیه آن مرغوب نباشد. اکثرا کسانی که به شمشیربازی می آمدند یا از نظر جسمانی، یا از نظر قد و بالا و هیکل مشوباشد یا اینکه م

و هر وقت بازیکنی می آمد که از نظر شرایط فیزیکی و وضعیت جسمانی خوب بود، مربی موفق بود. بنابراین این بطور مستقیم به شانس مربی 

 ببشود. و به ندرت اتفاق می افتاد که یک بازیکن تاپی می آمد که هم آمادگی جسمانی و هم هیکل مناس ماش بستگی دارد که چه کسی شاگرد

داشت و می خواست به شمشیربازی بیاید. برای نمونه پیمان فخری یکی از شانس های شمشیربازی بود. که وقتی وارد شمشیربازی شد با آن 

یا پاشا  توانستند موفق بشوند. سرشاراز نظر قد و هوش  ایشان فرم بدنی به دلیل ولی ،فیزیک، حال نمی گویم که فیزیک آنچنان عالی داشتند

آمدند  کنان فلوره ای که از کرمانشاه میبود. یا بازی عالیاز نظر جسمانی خاص بود. یا آقای فیض عسگری در اپه از نظر جسمانی خیلی  که رپاشاپو

یم. و گاهی بازیکنی به نام البرز حیدری پیدا می شد. تدیگری نداش بازیکناز نظر بدنی خوب بودند. ولی در تهران ما غیر از محمد میرمحمدی 

 اقعا کسی نبود! اینها عواملی بودند که باعث می شد مربی با توجه به این شانس بتواند نقش خودش را به خوبی بازی کند.و

 رابطة بین مربی و شاگرد چه تاثیری در عملکرد بازیکن دارد؟

 در پیشرفت شاگرد بگذارد. در مرحلة اول مربی هرگز نباید به ینه بین مربی و شاگرد می تواند تاثیر خیلی مثبتاطبیعی است که رابطة صمیم

ه شد، بازیکن رو ب پدر و فرزندی وروابط دوستانه وقتی  .و شاگرد را دچار استرس کند بازیکن فشار بیاورد که حتما باید روی سکو برود
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، شاگرد هم تمام سعی خود را تروابط دوستانه و صمیمیمربیگری اخلاق خشن بازیکن را عقب نگه می دارد. تنها از طریق  پیشرفت می رود. در

  می کند تا به زحمت های مربی جواب بدهد. 

 ؟المللی هم بوده ایدآیا شما داوری بین 

من هیچ وقت در کلاس های داوری شرکت نکردم و می توانم با جرأت بگویم که داوری را بصورت تجربی آموختم. و همه در فدراسیون داوری 

ن سال ها از شمشیربازی دور بودم و یک سری قوانین جدیدی آمده است، به ویژه در سابر، که آدم هایی مانند وداشتند. البته الان چ مرا قبول

هیچ وقت نبودم ولی در بسیاری از  رسمی بپذیرند، به همین دلیل داوری برای من مشکل شده است. من داور بین المللی آنها را من نمی توانند

 داشتم که افتخاری به من داده بودند. هم  Bیا  Cین المللی داوری می کردم. البته یک مدرک افتخاری مسابقات ب

 

 المپیک یکی از رویاهای هر ورزشکاری است، شما چگونه به المپیک نگاه می کنید؟

چ هی. ولی بازیکنی که می داند و به آن نگاه ویژه ای داشته باشد آرزو دارد که در این مسابقات شرکت کند ورزشکاریطبیعی است که هر 

فرقی ندارد و تنها افتخار شرکت برای او می ماند. اما اگر هیچ  با مسابقات جهانی ای نمی گیرد و مقامی نمی آورد، این مسابقات برای او نتیجه

ی ضربه می توانست برای اولین بار برای ما مدال المپیک بیاورد، و با یک امیدکه با یک  داشته باشیم، مجتبی عابدینی بازیکنانی مانندما بتوانیم 

های المپیک بیشتر می شود. ولی نهایتا من حس می کنم که برگزاری مسابقات المپیک بطور  ازی های المپیک می گذارد، جذابیتبه عرصة ب

 کلی بهتر شده است زیرا مسابقات گزینشی وجود دارد و کسانی که لیاقت ندارند نمی توانند شرکت کنند. من امیدوارم که ما در سابر، که در

 برویم.حال حاضر تنها در سابر شانس داریم، بتوانیم روی سکو 

 ؟پس از انقلاب نظرتان چیستالمپیک  به و پس از آن علی پاکدامن مجتبی عابدینی باز شدن راهدر مورد 

از افتخارات شمشیربازی ایران هستند. اینها روی  علی پاکدامنو  عابدینی مجتبی، طوری که بارها و خصوصی با هم صحبت کردیم همان

، اینها بازیکنان بسیار خوبی هستند. مجموع این بازیکنان فرزاد باهرو  محمد فتوحی، محمد رهبری چشم شمشیربازی ایران جا دارند. یا اینکه

ه این قهرمانان در عرصة المپیک بتوانند صاحب مقام بشوند. ناگفته نماند که سیاست ک ممی تواند برای هر تیمی مشکل بسازد. و من امیدوار

کنم  تش هم دقت کاملی دارد، من فکر میفتار کند و در انتخاب نفرار، که می داند چگونه باید با شاگردانش فخری پیمانربی مانند ممداری یک 

ة سابر المپیک برای ایران دور از دسترس نیست. بازهم دوباره تکرار می کنم که عابدینی، پاکدامن و حتی رهبری و فتوحی، که حکه مقام در اسل
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، واقعا سزاوار و لایق مقام قهرمانی هستند و حداقل شایستة ام جهانی کره در انگلیس بطور مستقیم نگاه می کردمدر مسابقات جرا بازی های آنها 

 گرفتن مدال المپیک هستند.

 نظر شما در مورد مربیگری پیمان فخری چیست؟

از شمشیربازی دور بودم و حتی خیلی فخری هست. من چون مدت ها  پیماننتایجی که سابر تا به حال کسب کرده است نشان دهندة کار خوب 

از بازیکنان را هم نمی شناختم و خود شما باعث برگشتنم به مربیگری مجدد شمشیربازی شدید، وقتی آمدم و دیدم که سابریست های ما این 

ته نماند که هزینه و ه ناگفقدر خوب پیشرفت کرده اند، خوب طبیعی بود که بپذیرم که این نشان دهندة کار خوب آقای فخری است. البت

ای که صرف رشتة سابر شد، حتما باید جواب می داد و به نظر من پیمان فخری با این بودجه و با شرکت در اکثر مسابقات خیلی خوب  بودجه

 نتیجه گرفته است و امیدوارم بهتر از اینها هم نتیجه بگیرد.

 

 ریو برای مان بگویید؟ المپیکبازی قبل از فینال  شما از ضربة پایانی عابدینی در ةخاطر

ه یادم هست که یک حرکت قدم ضربدری او نشد، ضمن اینکخطای داور متوجه  خورد و آمریکایی نالبته یک ضربه که عابدینی از بازیک

س حریف شد، ر پارادریپوبرای من خیلی ناراحت کننده بود. اما وقتی عابدینی در ضربة پایانی گرفتا ،را هم به نفع بازیکن آمریکا دادند سیمولتانه

و بازی عقب افتاده را جبران کرده بود! واقعا حیف شد! آن روز  ،دنیا تو سر من خراب شد. این بچه آنقدر زحمت کشیده بود و تا آنجا رسیده بود

 یکی از روزهای بد شمشیربازی ایران بود و من آن روز خیلی غصه خوردم.

 کت تیم ایران در این بازی ها چیست؟توکیو و شر 0202نظر شما در مورد المپیک 

ار بسی ها را تحت الشعاع قرار داده است. به نظر من کیفیت این مسابقات نسبت به سایر المپیک 2121کورونا المپیک  با کمال تاسف، فعلا که

چه ها باید آمادگی خودشان را حفظ کنند، ب به هر حالاینکه اصلا برگزار نخواهد شد. ولی  پایین تر خواهد بود. رکوردها جا به جا نخواهد شد. یا

ین زم ،است که تا به حال کشیده ایمان دارم که پیمان فخری زحمات خود راشود. من بزار گحالا یا اینکه دیرتر برگزار می شود یا سر وقت بر

 ،است که بلای جان ورزشکارها شده ،47د کوویم که بچه ها این تعطیلات ر و موفق خواهد شد. امیدوارم، امیدوارینمی گذارد. ایشان مطمئنا پیگ
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وردی شکسته نخواهد شد، چون کهیچ ر 2121جدی بگیرند و ما دعا می کنیم تا این بلا زودتر به پایان برسد. البته تکرار می کنم که در المپیک 

 ها پایین تر است. امیدوارم در این شرایط حداقل تیم ما نتیجه بگیرد. ورزشکارکیفیت 

 ؟باشدتاثیر داشته  بازیکنان می تواندبدنسازی چقدر در نتایج 

ببینید درجا را  شم. تصور کنید که یک ماشین زیبا موتور نداشته باشد و شما می توانید فقط زیبایی اه و هستمن همیشه به بدنسازی معتقد بود

آمادگی  باید ه بتواند صاحب تکنیک و تاکتیک بشودورزشکار قبل از اینکتوانید بکشید. واقعیت این است که و از آن هیچ کاری ن

ربازی . در شمشیمی باشد. آمادگی جسمانی بالا عامل اصلی موفقیت در شمشیربازی و البته در هر ورزش دیگر مناسب داشته باشد جسمانی

مانی استفاده نخواهد بود. شما فقط باید آمادگی جسالایی داشته باشید برای شما قابل بقدر آمادگی فکری آمادگی جسمانی نداشته باشید و هراگر 

اگر  . ضمن اینکهدارد راجای خود  ،که توسط مربی به شاگرد منتقل می شود ،داشته باشید تا بتوانید موفق بشوید. ضمن اینکه تکنیک و تاکتیک

 نباشد زحمات مربی صفر می شود. جسمانی آمادگی

 

 ؟آیا آمادگی ذهنی در شمشیربازی مهم است

کن باید به بازی مربی. شمرده می شودمربی  مهمیکی از وظایف  به عنوان "روحیة بازیکن"آمادگی ذهنی یا همان طوری که ما به آن می گوییم 

 ، طبیعی است که نتایج بهتری حاصل می شود.شدوقتی اینها به شاگرد منتقل  ".تو میدونی!" ،"تو می تونی!،"، "تو توانایی!"القا بکند که: 

 ه تمرین مورد نیاز است؟سچند جلدر هفته با توجه به تجربة شما برای قهرمانی 

روز باید درس گرفت همراه با تمرین سخت. و بصورت متناوب یک روز تمرین ملایم و  5تمرین هرچه بیشتر بهتر است. ولی در اصل هفته ای 

روز آخر اصلا شمشیربازی نکنند.  2ات بازیکنان باید تفریحی باشد، یا اینکه روز قبل از شروع مسابقات تمرین 1روز یا  3البته یک روز استراحت. 

 آماده می شود.  روزه به خوبی برای مسابقه 2فشار باید از بدن برداشته شود تا خوب استراحت کند. ضمن اینکه ذهن بازیکن بعد از این استراحت 

 چیست؟شمشیربازی ایران مدال جهانی اولین نظر شما در مورد 

 ینمن انتظار داشتم که این بچه مقام بیاورد. چون این زحماتی که این بچه ها دارند می کشند بالاخره باید جایی جواب می داد. من انتظار ا

خوشحالی گریه کردم! این  تشد، من از شد ایستی بگویم که وقتی مجتبی روی سکوی جهانی رفت و سومبدرمدال را داشتم. و راحت و بدون رو
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به آقای عابدینی تبریک می گویم. انشالله که هر  دوباره همباز در اینجا تخاری است که حالا حالاها نصیب کسی در ایران نمی شود. و منیک اف

 طور. نو در آینده در عرصة مربیگری هم همی از قبل بشود رروز موفق ت

 

میم که خسته شوید و تص است شما موانع زیادی داشتید، آیا لحظاتی وجود داشت شمشیربازی بطور طبیعی در مسیر پر پیچ و خم

 به کناره گیری کنید؟

شدم. ولی ناملایماتی که از طرف مسئولین فدراسیون و گاهی از طرف بعضی از  یاز اینکه شمشیربازی خسته ام بکند هیچ موقع خسته نم

کردم،  علیه محمدزاده من آخرین تلاش ، مرا دلسرد می کرد. البته در مبارزهو برخوردهای ناجوانمردانه ای که می شد می دیدم دوستان نارفیق

را  یلی اذیت شدم. به همین دلیل خودممنتها برخی رفتارها مرا از عرصة شمشیربازی دور کرد. و چون آدمی نبودم که مقابله به مثل بکنم، خ

 تیپ آدم ها و آن رفتارها تکرار نشود و فدراسیون روی ریل موفقیت باشد.  کنار کشیدم. امیدوارم آن

 چه زمانی قصد دارید خود را بازنشسته کنید؟حال که دوباره به مربیگری برگشتید، 

یرم به در دست بگزمانی که بتوانم تعلیم بدهم و بتوانم شمشیر  البته من شمشیربازی را کنار گذاشته بودم، و شما مرا بازگرداندید، ولی تا

 ادامه می دهم. امیدوارم مثمر ثمر واقع بشوم و بتوانم بازیکنان خوبی را تربیت کنم. را آموزش

 خود را چگونه گذرانده اید؟ وقتدر مدت قرنطینه 

وبی به استراحت ختوانستم زیاد از دستم کار نکشم و بعد از آن عمل جراحی کذایی تعطیلات قرنطینه یک حسنی که برایم داشت این بود که 

با یآن داده شد. و فشاری که در درس دادن های قبل از کورونا به دستم آمده بود و سایر دردها تسکین پیدا کرد و در حال حاضر کتف راستم تقر

 هه ها به انگلستان رفتآمادة کار کردن هست. بقیه اوقاتم هم مانند همه در منزل در قرنطینه گذراندم، چه در ایران و چه زمانی که برای دیدن بچ

 م. و در خانه به یاد شمشیربازی وقت می گذراندیم )صدای خنده(.بود

 توصیه ای دارید؟ چه شمشیربازان برای دشوار دورة این تمرینات مورد در

با توجه به اینکه من در موضوع بدنسازی و آمادگی جسمانی تخصص ندارم و هرچه دارم تجربی است، توصیة آنچنانی نمی کنم اما بطور کلی به 

  91سایر بازیکنان پیشنهاد می کنم که تا جایی که می توانند تلاش کنند تا آمادگی جسمانی خود را حفظ کنند. زیرا آمادگی جسمانی تا حدود 

 در صد بازی و موفقیت را تشکیل می دهد.  81تا 
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 دوران قهرمانی شما کی بود؟ ه هایلحظ بهترین و بدترین

بدترین لحظة زندگیم را رقم زده شد، و در عوض در اپة تیمی با شکست  بازی های آسیایی تهران بود که در فلورة تیمی به کرة جنوبی باختیمدر 

ببریم راه قهرمانی  5به  41. چون ما از بردن چین مطمئن بودیم. و همین که توانستیم ژاپن را ثبت شدهترین لحظات زندگی مرا دادن ژاپن ب

 ربازی من بود.بهترین و بدترین خاطرات دورة شمشیبرای ما باز شد. اینها 

 اوقات فراعت خود را چگونه می گذرانید؟

هی جدول حل می کنم، گاهی ورزش گذرانم. گاهی اوقات مطالعه می کنم. گامانند همة دوستان در فضای مجازی فعال هستم و وقتم را می 

 کنم ولی بطور کلی کار خاصی که در آن اکتیو باشم انجام نمی دهد و کورونا تاثیر بسیار منفی روی من گذاشته است. می

 

 شما در مورد ورزش ایران در کل و شمشیربازی بخصوص چیست؟ نظر

 وبهتر  ،ورزش ایران دگرگونمی بینم که سال های گذشته مقایسه می کنم، وقتی که ما خودمان ورزش می کردیم، روزها را با  نمن وقتی ای

ما در حال حاضر در آسیا در تمام رشته ها حرف برای گفتن داریم. اما به هرحال در صورتی بتوانیم کشوری مانند ژاپن  است.پیشرفت کرده 

شورهای دیگر دارد، یا کرة جنوبی، به هر حال هنوز خیلی راه داریم. امیدوارم با برنامه ریزی درست و صرف بشویم که ادعای رقابت المپیکی با ک

  بودجة مناسب ورزش را از این حالت نجات دهند.

 نظر شما در مورد مهاجرت ورزشکاران و متخصصین ورزش چیست؟

می کند. و هر کسی با اهداف  سری اعتقادات زندگی بالاخره با یکبه هر حال هر کسی سرنوشت خودش را خودش تعیین می کند. هر کسی 

یدوارم که متخصصیم ما بمانند و برای ین مسئله نمی شود صحبت کرد. فقط ام. در مورد اگذراندمی  خود را مشخصی که برای خود دارد زندگی

 خودمان کار کنند.
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 ارید در مورد آن صحبت کنید، بفرمایید.در صورتی که فکر می کنید مطلبی از قلم افتاده است و دوست د

تشکر می کنم. سوالات شما کلی و جامع بود، ولی من از جامعة شمشیربازی خواهش می کنم که دوستی و محبت را سرلوحة روابط خودشان 

 دست می آید. امیدوارم اینقرار دهند، حسادت را کنار بگذارند و به همدیگر کمک کنند. زیرا که موفقیت تنها در سایة دوستی و یکرنگی به 

 اتفاق بیافتد.

 

 سخن پایانی خود را برای شمشیربازان ایران بفرمایید.

قهرمانان خبرة ملی دارم و برای همة جامعة  و آرزوی موفقیت، پیروزی و بهروزی برای همة مربیان جوان، پیشکسوتان، ورزشکاران امیدوار

 شمشیربازی آرزوی شادکامی و سربلندی دارم.

 در اختیار گذاشتن وقت گرانبهای تان بسیار بسیار سپاسگزارم. به خاطر جناب آقای پاشاپور عزیز از لطف و عنایت شما

 من هم از شما سپاسگزارم که مرا قابل دانستید که لحظاتی را باهم بگذرانیم. شما را به خدا می سپارم.


